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REVISTA PRESEI 
 

 Ceferiştii ameninţă cu greva. Angajații CFR cer salarii mai mari cu 50% și condiții mai bune de muncă 
Ceferistii se pregătesc de revoltă! După angajații de la metrou și mineri, cer și ei condiții mai bune de lucru și 
salarii mai mari cu 50%. În caz contrar amenință chiar cu greva generală. Economiștii se așteaptă ca și alte 
categorii de bugetari să pună presiune pe Guvern să le crească salariile pentru că este an electoral. 
Mâncată de rugină, o locomotivă veche de 42 de ani, trebuie să ducă un tren plin cu pasageri între Bucureşti şi 
Brașov, pe una din puţinele linii de viteză din România. 
Mecanicii de locomotivă au ajuns la capătul răbdării: vor trenuri noi, condiții mai bune de lucru dar și salarii mai 
mari cu 50%. Dacă problemele nu se rezolvă, intră în grevă. 
Salariul unui mecanic de locomotivă începe de la 2.400 de lei și se poate dubla cu ore suplimentare, potrivit 
sindicaliștilor. 
Ceferiștii vor venituri mai mari după ce minerii și colegii lor de la metrou au obținut deja peste 20% în plus, în 
urma unor proteste. 
CFR Călători are peste 12.000 de angajați. Contactata de Știrile TVR, conducerea companiei nu a trimis niciun 
punct de vedere despre nemulțumirile salariaților până la difuzarea acestei știri. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Preşedinţia Consiliului UE | Reuniunea COSAC începe luni, la Parlament. Participă Călin Popescu-Tăriceanu şi 
Corina Creţu 
Reuniunea preşedinţilor Conferinţei Organelor Specializate în Afaceri Comunitare şi Europene (COSAC) va începe, 
luni, la Parlament, cu o dezbatere despre politica de coeziune. La evenimentul organizat în cadrul Preşedinţiei 
Consiliului UE, vor participa Corina Creţu şi Călin Popescu Tăriceanu. 
Reuniunea este primul eveniment pe care Parlamentul, respectiv Senatul, îl organizează în cadrul Preşedinţiei 
rotative a Consiliului UE deţinută de România pentru un mandat de şase luni. Cu acest prilej, preşedintele 
Senatului, Călin Popescu Tăriceanu, va susţine, luni, o alocuţiune în plenul Senatului, începând cu ora 9.00. 
Cu toate că pe programul oficial al reuniunii apare şi preşedintele Camerei Deputaţilor, Liviu Dragnea, care ar fi 
trebuit să ţină un discurs, la deschiderea evenimentului, în locul acestuia va vorbi vicepreşedintele Camerei 
Deputaţilor, Florin Iordache, căruia liderul PSD i-a delegat atribuţiile. 
Obiectivele conferinţei sunt prezentarea priorităţilor Preşedinţiei rotative a Consiliului UE deţinute de România, 
dezbaterea Raportului bi-anual COSAC şi pregătirea sesiunii plenare a COSAC. La reuniune vor participa preşedinţi 
ai Comisiilor pentru afaceri europene din ţările membre cât şi cele candidate la aderarea în Uniunea Europeană, 
precum şi reprezentanţi ai Parlamentului European şi ai Comisiei Europene. 
De asemenea, începând cu 11.30, comisarul european pentru politică regională, Corina Creţu, va susţine un 
discurs despre viitorul politicii de dezvoltare regională în deschiderea sesiunii cu tema „Creşterea coeziunii şi 
asigurarea convergenţei prin intermediul instrumentelor Cadrului Financiar Multianual”. 
„Beneficiile politicii de coeziune nu sunt abstracte sau de natură birocratică - ele vin să răspundă unor nevoi 
concrete ale cetăţenilor, având un impact direct, tangibil asupra vieţii de zi cu zi. Ea creează locuri de muncă, 
susţine dezvoltarea competenţelor şi creşterea oportunităţilor de angajare, oferă prilej favorabil dezvoltării 
economice şi sociale, asigură accesul la servicii de educaţie şi sănătate mai bune, contribuie la promovarea 
incluziunii sociale şi la sprijinirea comunităţilor marginalizate, susţine dezvoltarea reţelelor feroviare şi rutiere şi 
nu numai. Politica de coeziune este, de fapt, garanţia creşterii calităţii vieţii pentru cetăţenii europeni”, a ţinut să 
sublinieze Corina Creţu, înaintea participării la eveniment, potrivit unui comunicat al Reprezentanţei CE în 
România. 
Vor mai participa: Maria João Rodrigues, membru al grupului Alianţei Progresiste a Socialiştilor şi Democraţilor din 
Parlamentul European, Daniel Dăianu, membru al Consiliului Administraţiei al BNR şi al Academiei Române, 
vicepremierul pentru implementarea parteneriatelor strategice, Ana Birchall, şi preşedinţii Comisilor pentru 
afaceri europene ale Senatului şi Camerei Deputaţilor, Gabriela Creţu şi Angel Tîlvăr. 
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Delegaţiile oficialilor europeni au sosit încă de duminică la Bucureşti. Pentru această zi au fost programate vizite 
ale acestora la Muzeul Naţional de Artă Contemporană şi Palatul Parlamentului, urmat de un dineu oficial oferit 
de Gabriela Creţu şi Angel Tîlvăr, la Muzeul Naţiona de Artă al României, Sala Tronului, potrivit programului 
oficial. 
Reuniunea COSAC este precedată de o reuniune a Troicii prezidenţiale compuse din delegaţiile parlamentelor 
naţionale ale preşedinţiei (România), preşedinţia precedentă (Austria), următoarea preşedinţie (Finlanda) şi 
Parlamentul European. Scopul reuniunii troicii este de a discuta şi a conveni asupra agendei, a participanţilor, a 
subiectelor şi a altor aspecte importante ale reuniunii. 
COSAC a fost înfiinţată la Paris, la 16-17 noiembrie 1989 de către preşedintele Adunării Naţionale Franceze şi 
reuneşte o dată la şase luni, începând din 1989, organele parlamentelor naţionale specializate în afaceri europene 
şi reprezentanţi ai Parlamentului European şi Comisiei Europene. Fiecare conferinţă este convocată de către 
parlamentul ţării care deţine preşedinţia Uniunii şi este pregătită în comun cu Parlamentul European şi 
parlamentele din cadrul troicii. Aceste dezbateri au ca interes subiecte majore legate de politica europeană. 
COSAC joacă un rol important în participarea activă a parlamentelor naţionale la dezbaterea privind afacerile UE. 
COSAC nu este un organ decizional, ci unul cu rol consultativ şi de coordonare parlamentară care îşi adoptă 
poziţiile prin consens. În conformitate cu Protocolul privind rolul parlamentelor naţionale, COSAC poate prezenta 
orice contribuţie pe care o consideră adecvată în atenţia instituţiilor Uniunii Europene. Totuşi, contribuţiile aduse 
de COSAC nu obligă în niciun fel parlamentele naţionale şi nici nu le afectează poziţia. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Eugen Tedorovici pleacă la Bruxelles - Ministrul Finanțelor va prezida prima reuniune a ECOFIN din mandatul 
Preşedinţiei României la Consiliul UE 
În perioada 21-22 ianuarie 2019, ministrul Finanțelor Publice, Eugen Teodorovici, se va afla la Bruxelles, pentru o 
serie de reuniuni și întâlniri bilaterale în contextul exercitării Președinției României la Consiliul Uniunii Europene 
(UE), pentru o perioadă de șase luni, conform unui comunicat de presă publicat pe site-ul ministerului de resort. 
Astfel, luni, 21 ianuarie 2019, Eugen Teodorovici va prezenta prioritățile României în domeniul financiar în fața 
Comitetului pentru Afaceri Economice și Monetare din Parlamentul European. 
În plus, luni, ministrul român al Finanțelor va avea o întâlnire cu președintele Eurogroup, ministrul portughez al 
finanțelor, Mário Centeno, și va participa la reuniunea Eurogroup în format extins. 
Marți, 22 ianuarie 2019, ministrul Teodorovici va prezida prima ședința a Consiliului pentru afaceri europene și 
financiare (ECOFIN). 
Pe agenda reuniunii se regăsesc teme precum programul InvestEU, stadiul revizuirii sistemului european de 
supraveghere financiară, programul de lucru al Preşedinţiei României la Consiliul UE la nivelul ECOFIN și Semestrul 
European. 
La sfârșitul săptămânii trecute, Președinția română a Consiliului UE a finalizat procesul de adoptare a primului 
dosar în domeniul afacerilor economice și financiare, respectiv regulamentul privind acoperirea minimă a 
pierderilor pentru expunerile neperformante (NPL). Înregistrarea unor progrese semnificative în domeniul 
serviciilor financiare reprezintă o prioritate a României în Consiliul Afacerilor Economice și Financiare, au mai 
susținut reprezentanții Finanțelor. 
Cele șase dosare aflate în trialog în acest moment sunt în diferite stadii de progres. De asemenea, Președinția 
română finalizează procesul de adoptare a regulamentului privind plățile transfrontaliere (CBP), cel referitor la 
produsele pan-europene de pensii personale (PEPP) și pachetul de reducere a riscurilor în sectorul bancar. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Tudorel Toader îi va prezenta, luni, premierului o analiză cu privire la recursul compensatoriu 
Ministrul Justiţiei Tudorel Toader este aşteptat să îi prezinte premierului Viorica Dăncilă, luni dimineaţa, o analiză 
cu privire la recursul compensatoriu şi efectele sale, dar şi propunerile legislative pe care le are. Toader a anunţat 
întâlnirea cu Dăncilă într-o declaraţie de presă. 
"Vom face o analiză generală a dinamicii fenomenului infracţional, o nouă evaluare a datelor statistice ale ANP, 
vom analiza cauzalitatea, structura, consecinţele faptelor comise de către beneficiarii legii. Luni (21 ianuarie, n.r.) 
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vom avea o întrevedere cu doamna premier, îi voi prezenta rezultatele, propunerile legislative care pot fi luate", a 
declarat Tudorel Toader, într-o declaraţie de presă susţinută, miercuri, la Ministerul Justiţiei. 
Tot atunci, Toader a subliniat că fenomenul infracţional este mai scăzut decât în anii anteriori, însă spusele sale au 
fost contrazise de procurorul general Augustin Lazăr, care a precizat că trebuia făcut un studiu de impact privind 
recursul compensatoriu în urmă cu 2 ani şi că se observă un grad de agresivitate la care au contribuit cei care au 
fost eliberaţi, parchetele fiind în situaţia de a depune din nou eforturi pentru a-i prinde. 
În acelaşi context, preşedintele Klaus Iohannis a cerut Guvernului României o analiză urgentă şi soluţii legate de 
recursul compensatoriu, susţinând că nimeni nu trebuie să se teamă şi siguranţa cetăţeanului român nu este 
negociabilă. 
Reacţiile vin după ce mai multe cazuri de violenţă înregistrate în ultima perioadă au avut ca autori persoane ieşite 
mai devreme din închisoare în baza recursului compensatoriu. Câţiva protestatari şi-au manifestat de 
nemulţumirea faţă de lege, manifestând cu vopsea roşie, pe scările Ministerului Justiţiei. 
Printre cazurile de recidivişti se află cel de la Galaţi, unde o persoană în vârstă a fost bătută şi jefuită de un tânăr 
care a beneficiat de recursul compensatoriu. Un alt caz este cel de la Mediaş, unde un om a fost omorât cu 11 
lovituri de cuţit de către 3 agresori, unul dintre ei ieşind mai devreme de după gratii în baza aceluiaşi recurs. 
Legea recursului compensatoriu a intrat în vigoare la 19 octombrie 2017 şi, potrivit acesteia, deţinuţii care au stat 
în condiţii improprii beneficiază de şase zile libere la fiecare 30 de zile executate. În prima zi în care Legea 
recursului compensatoriu a intrat în vigoare, au fost eliberaţi 529 de deţinuţi. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Toader, despre OUG pentru contestaţia în anulare: Atenţia ar trebui să se îndrepte către cei care au generat 
acest eveniment neplăcut, adică cei care au constituit altcumva completele 
Tudorel Toader a declarat, luni, că atenţia privind emiterea unei posibile Ordonanţe de Urgenţă ar trebui să se 
îndrepte, cel puţin în egală măsură, spre cei care au generat „acest eveniment neplăcut”, adică spre cei care au 
constituit completele de 5 judecători de la ÎCCJ din 2014 până în prezent. 
„Referitor la declaraţia privind posibila Ordonanţa de Urgenţă pentru contestaţia în anulare ce va putea fi 
formulată de cei care din 2104 încoace, la zi, au fost condamnaţi în complete sau de complete nelegal constituite. 
Cred că atenţia dumneavoastră ar trebui să se îndrepte cel puţin în egală măsură şi spre cei care au generat acest 
eveniment juridic destul de neplăcut, adică cei care nerespectând prevederile imperative ale legii, au constituit 
altcumva completele şi am ajuns în situaţia în care, timp de aproape 4 ani de zile, completele de 5 judecători au 
fost nelegal constituite”, a declarat ministrul Justiţiei, Tudorel Toader. 
Ministrul Justiţiei Tudorel Toader a anunţat duminică faptul că ministerul a pregătit o ordonanţă de urgenţă 
pentru repunerea în termen a celor condamnaţi de complete nelegal constituite. 
"Am pregătit un proiect de ordonanţă de urgenţă pentru repunerea în termen a celor condamnaţi de complete 
nelegal constituite. Vom putea face contestaţie în anulare, iar instanţa în complet legal îi va judeca, iar dacă sunt 
vinovaţi vor plăti", a declarat ministrul Justiţiei, la România Tv. 
Întrebat când va fi emisă ordonanţa, Toader a menţionat: "OUG e pregătită. Nu decid eu momentul. Eu propun, 
soluţia, eu am făcut draftul, doamna prim-ministru va decide. Eu cred că în cel mai scurt timp posibil" 
(Sursa: Romania TV) 
 

 Toader, anunţ important despre Secţia de anchetă a magistraţilor: O transformăm în Direcţie 
Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a declarat că va transforma în Direcţie Secţia de anchetare a magistraţilor, 
deoarece actuala conducere a Parchetului General, adică Augustin Lazăr, împiedică structura să funcţioneze. 
„Cunoscând realitatea, ştim ce trebuie să facem. Eu, ca ministru al Justiţiei, nu sunt cel care ia măsuri 
administrative sau aplică sancţiuni. Faţă de aceste abuzuri, avem autorităţi abilitate legal, care au compentenţa 
partajate, avem Secţie pentru procurori, avem Inspecţia Judiciară, avem plen CSM, avem Secţia specială de 
anchetare a presupuselor abuzuri comise de magistraţi. Secţie pe care actuala conducere a Ministerului Public o 
împiedică să funcţioneze, motiv pentru care, cel mai probabil, secţia o vom trasformar în direcţie competentă”, a 
declarat ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, la RomâniaTV. 
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Toader a mai subliniat, pentru a mai invoca un motiv în privinţa transformării statutului Secţiei, că toate sesizările 
care ajung la Secţia de anchetă trebuie să „treacă prin Ministerul Public”. 
Secţia de anchetare a infracţiunilor din justiţie din cadrul Parchetului General a devenit operaţională în luna 
octombrie 2018. La această secţie lucrează Adina Florea, propunerea ministrului Justiţiei pentru şefia DNA, în 
calitate de procuror pe funcţie de execuţie. 
(Sursa: Romania TV) 
 

 SCANDALUL ROBOR se mută în Parlament. Guvernatorul BNR, chemat de Daniel Zamfir la audieri în comisia 
de specialitate/ Reacţia BNR: Senatorul nu înţelege piaţa  
Senatorul ALDE Daniel Zamfir a anunţat că îi va chema, pe 29 ianuarie, la audieri în Comisia economică a Senatului 
pe guvernatorul BNR, Mugur Isărescu, şi pe Marius Chiriţoiu, preşedintele Consiliului Concurenţei pentru a da 
explicaţii despre calcularea indicelui ROBOR. 
Acesta a solicitat Băncii Naţionale a României (BNR) ca, începând de luni, să oprescă acest mecanism artificial de 
calculare a ROBOR. 
„Vor fi audieri începând din 29 ianuarie în care vor fi invitaţi Mugur Isărescu să prezinte explicaţii şi preşedintele 
Consiliului Concurenţie şi toţi autorii implicaţi. Am decis să fac publice aceste informaţii înainte de audiere pentru 
că eu consider de interes public deosebit. Vreau să cer BNR ca de mâine să oprească acest mecanism artificial de 
calculare a ROBOR care umflă ratele românilor. ROBOR este o înţelegere între băncile comerciale, nu e nicidecum 
rezultatul unei pieţe libere, este o înţelegere pentru a acoperi pierderile care sunt puse pe spinarea celor care au 
astăzi credite în lei.”, a declarat Daniel Zamfir, preşedinte al Comisiei economice a Senatului, într-o conferinţă de 
presă susţinută duminică la sediul ALDE din Capitală. 
Senatorul ALDE a explicat mecanismul prin care BNR umflă ROBOR. În acest sens a prezentat documente cu date 
despre ROBOR şi cu declaraţii contradictorii ale guvernatorului BNR, Mugur Isărescu. De asemenea, acesta a 
vorbit despre un raport al unei investigaţii începute 2008 şi încheiate în 2011, însă care nu a fost finalizat cu nicio 
rezoluţie. 
„Investigaţia a început în 2008 şi s-a terminat în 2011, însă s-a terminat cu nicio rezoluţie. Nu a fost tras nimeni la 
răspunde şi nici nu a fost clasată din lipsă de probe. Trebuia să existe un ordin al preşedintelui de închidere a 
acestei investigaţii să ştim că nu este nimic acolo. Pur şi simplu a fost muşamalizată şi ţinută la dosar. Dacă aceste 
documente fac obiectul cercetării altor instituţii ale statului, e perspectiva lor. Eu fac acest demers doar din 
perspectiva interesului public. Poate găsi aceste documente la Consiliul Concurenţei sau la Comisia economică, le 
pot prezenta oricând”, a declarat Daniel Zamfir. 
„ROBOR este aranjat între bănci, este umflat în funcţie de cotaţiile alese de BNR şi care stabilescă dobândă la care 
să se imprumute, când de fapt ROBOR ar trebui să se calculeze în funcţie de tranzacţiile între bănci. O să vedeţi ce 
diferenţă mare există între indicele ROBOR calculat în funcţie de cotaţii. Astăzi ROBOR se calculează în felul 
următor 10 bănci sunt alese, apoi timp de 15 minute, ele stabilesc o cotaţie la care se împrumută ele între ele. 
După 15 minute încetează procedura de fixing, de stabilire a ROBOR, după care în cursul zilei se continuă 
procedura de împrumut între bnci. Veţi vedea că atunci când se stabileşte ROBOR băncile, iar după acele 15 
minute veţi constat că dobând e mult mai mică. De asta spun că cer BNR ca de mâine să pună capăt acestei 
practic şi prin pârghiile pe care le are să stabilească ROBOR în funcţie de tranzacţiile care se fac şi nu în funcţie de 
cotaţii, pentru că veţi vedea că sunt bănci care cotează intenţionat la valori mari, doar ca să ridice acest indice al 
ROBOR care afectează de ani de zile împrumuturile românilor”, a mai explicat Zamfir. 
Senatorul ALDE a adăugat că s-a întrebat şi dacă BNR intervine în cursul valutar, în contextul în care cursul de 
schimb leu/euro a ajuns vineri la un maxim istoric de 4,6975 lei, precizând că Mugur Isărescu va fi întrebat şi 
despre aceste aspecte. 
„BNR intervine în cursul valutar? Creşterea de zilele astea a cursului valutar este sau nu cu intenţie din partea 
BNR? Răspunsurile acestea le vom afla sper la audierea domnului Isărescu la Comisia economică”, a mai spus 
parlamentarul ALDE. 
De asemenea, el a anunţat că toate aceste lucruri vor fi discutate, săptămâna viitoare, în Comisia economică a 
Senatului. 
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Întrebat ce va face în cazul în care Mugur Isărescu şi Marius Chiriţoiu nu vor veni la audiere, Daniel Zamfir a spus 
că nu vrea să se gândească la acest lucru, însă a amintit despre obligaţia de a participa la audierea unei comisii, 
invocând cazul Laurei Codruţei Kovesi care a fost chemată în mai multe rânduri la comisia specială de anchetă a 
alegerilor din 2009, iar fosta şefă a DNA a refuzat participare. 
Indicele ROBOR la 3 luni, în funcţie de care se calculează costul creditelor de consum în lei cu dobândă variabilă, a 
crescut vineri la 2,93%, de la 2,90% joi, arată datele afişate de Banca Naţională a României (BNR). 
Cursul de schimb leu/euro a atins vineri un nou maxim istoric, de 4,6975 lei, ca urmare a unei creşteri de 0,18% 
faţă de joi, arată datele afişate de Banca Naţională a României (BNR). Aceasta este a patra zi de creştere 
consecutivă, continuând tendinţa de săptămâna trecută. 
DOCUMENT: Adevărul despre ROBOR - prezentare realizată de Daniel Zamfir 
Suciu, BNR: Senatorul Daniel Zamfir aruncă un lung şir de confuzii şi nu înţelege piaţa 
Senatorul Daniel Zamfir aruncă un lung şir de confuzii, nu cunoaşte legea după care funcţionează BNR şi nu 
înţelege nici piaţa, a declarat pentru MEDIAFAX Dan Suciu, purtătorul de cuvânt al BNR, ca reacţie la anunţul 
politicianului privind invitarea guvernatorului BNR la comisia economică a Senatulu 
„Dl Zamfir aruncă un lung şir de confuzii şi neclarităţi. Piaţă funcţionează de zeci de ani şi brusc descoperă dânsul 
că e manipulată. O dovadă clară că nu înţelege nici piaţă nici nu cunoaşte legea după care funcţionează BNR şi 
asta e autodescalificant. Impactul BNR asupra pieţei este unul stabilit prin politica monetară însăşi, care e 
atributul legal al BNR. Dacă are alte întrebaţi legate de piaţă să se adreseze Asociaţiei Pieţelor Financiare care 
funcţionează pe bază unor prevederi internaţional acceptate, pentru că e piaţa bancară pe care asociaţia o 
utilizează. Cred că rolul dl Zamfir este doar acela de a creă confuzie. În folosul cui?”, a spus Dan Suciu. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 BVB şi OPCOM prezintă luni proiectul de colaborare privind implementarea serviciilor de contraparte central 
Bursa de Valori Bucureşti şi Operatorul Pieţei de Energie OPCOM vor prezenta luni proiectul de colaborare în ceea 
ce priveşte implementarea pe piaţa de energie şi cea de capital din România a serviciilor de contraparte centrală. 
Scopul acestui proiect este de a elimina în totalitate riscul de contraparte caracteristic pieţei de capital locale şi a 
celei de energie şi relansarea pieţei reglementate de instrumente financiare derivate din România. 
BVB a convocat Adunarea Generală a Acţionarilor BVB cu propunerea de înfiinţare a unui CCP local pentru 29-30 
ianuarie 2019. 
Propunerea înaintată acţionarilor BVB include abordarea ca pe lângă tranzacţiile desfăşurate pe pieţele 
administrate de BVB (pentru acţiuni şi instrumente similare, instrumente cu venit fix, contracte futures şi opţiuni 
acţiuni listate), CCP să ofere chiar din prima etapă a lansării sale, servicii de compensare şi pentru tranzacţiile 
desfăşurate pe pieţele administrate de OPCOM (contractele forward încheiate prin modalitatea de tranzacţionare 
PCCB-NC). 
În etapa a doua vor fi incluse spre compensare tranzacţii cu alte instrumente derivate, cum ar fi: contracte futures 
şi opţiuni cu activ suport indici acţiuni, contracte futures cu activ suport curs de schimb valutar, contracte futures 
pe alte clase de active (tranzacţii de tip repo), servicii de 'clearing' pentru operaţiuni împrumut acţiuni. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Ministrul Teodor Meleşcanu va participa la reuniunea Consiliului Afaceri Externe de la Bruxelles 
Ministrul Afacerilor Externe, Teodor Meleşcanu, va participa luni la reuniunea Consiliului Afaceri Externe de la 
Bruxelles, pe agenda reuniunii miniştrilor de externe din statele membre ale UE figurând teme de actualitate, 
precum combaterea dezinformării, cooperarea UE - Liga Statelor Arabe/LAS şi relaţia UE - Asociaţia Naţiunilor 
Sud-Est Asiatice/ASEAN. 
Potrivit unui comunicat de presă al MAE, în cadrul reuniunii, prezidată de Înaltul Reprezentant al Uniunii pentru 
Afaceri Externe şi Politica de Securitate/ÎR, Federica Mogherini, ministrul Afacerilor Externe român va prezenta 
omologilor principalele teme aflate în atenţia României pe durata mandatului de Preşedinţie a Consiliului Uniunii 
Europene, inclusiv pe cele din domeniul politicii externe şi de securitate, în care preşedinţia acţionează în sprijinul 
Înaltului Reprezentant. 
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Totodată, în cursul zilei de marţi ministrul Teodor Meleşcanu va prezenta priorităţile Preşedinţiei române a 
Consiliului UE în sfera relaţiilor externe în cadrul audierilor pe care le va avea la Comisia pentru Afaceri 
Externe/AFET, respectiv la Comisia pentru Dezvoltare/DEVE din cadrul Parlamentului European. 
În aceeaşi zi, demnitarul român va avea ocazia de a prezenta priorităţile Preşedinţiei române a Consiliului UE în 
domeniul extern în cadrul unui briefing organizat de către think-tank-ul European Policy Center, se mai arată în 
comunicat. 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Conferinţă CNIMMR: Analiza de impact a OUG 114/2018 în rândul IMM-urilor şi priorităţile Preşedinţiei 
române la Consiliul UE 
Consiliul Naţional al Întreprinderilor Private Mici şi Mijlocii din România (CNIMMR) organizează luni o conferinţă 
de presă în cadrul căreia va fi prezentată analiza de impact a OUG 114/2018 în rândul IMM-urilor din România. 
De asemenea, discuţiile vor viza şi poziţia CNIMMR privind priorităţile Preşedinţiei române la Consiliul UE 2019 şi 
modificările regimului sancţionar al ANPC. 
La conferinţă vor participa Florin Jianu - preşedinte CNIMMR, Ovidiu Nicolescu - preşedinte de onoare al CNIMMR, 
Liviu Rogojinaru - secretar-general al Consiliului şi Dragoş Petrescu - preledintele Asociaţiei Patronale a Hotelurilor 
şi Restaurantelor din România (HORA). 
Ordonanţa de Urgenţă 114 din 29 decembrie 2018 instituie taxe noi pe cifra de afaceri pentru sectorul energetic şi 
telecomunicații, precum şi taxe pe activele din sistemul bancar. 
În energie, companiile vor plăti o contribuţie de 2% din cifra de afaceri iar în telecom această contribuţie este de 
3%. Totodată, preţul gazelor şi al energiei electrice va fi plafonat la 68 lei/MWh în perioada 1 aprilie 2019 - 28 
februarie 2022, iar ANRE va elabora în ianuarie o metodologie în acest sens. 
Pe de altă parte, Guvernul a decis impozitarea activelor financiare ale băncilor în cazul unui nivel al ROBOR mai 
mare de 2%, contribuţie numită iniţial de autorităţi "taxă pe lăcomie". 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Pintea: Nu suntem foarte departe de declararea epidemiei de gripă; foarte important este triajul 
epidemiologic în şcoli 
Ministrul Sănătăţii, Sorina Pintea, recomandă, în contextul creşterii numărului cazurilor de gripă, ca persoanele 
care prezintă simptome să se adreseze medicului de familie, să nu meargă în colectivitate sau în locuri 
aglomerate, iar în şcoli să se facă triaj epidemiologic. 
"Pentru cei care prezintă simptome, primul lucru să meargă la mediul de familie şi, dacă se poate, să nu ieşim din 
casă în colectivitate, în locuri aglomerate. De asemenea, foarte important este triajul epidemiologic în şcoli, triaj 
care poate fi făcut de către cadrele didactice, adică pur şi simplu recunoaşterea unui copil care prezintă 
simptomele unei răceli. (...) Important este să nu folosim automedicaţia, să urmăm cu stricteţe recomandările 
specialiştilor", a declarat, duminică, ministrul Sănătăţii, Sorina Pintea, la Realitatea TV. 
Ministrul a reafirmat că "nu suntem foarte departe de declararea epidemiei de gripă". 
"Nu suntem foarte departe de declararea epidemiei şi dacă trei săptămâni la rând avem săptămână epidemică, 
adică numărul cazurilor confirmate este mai mare decât numărul cazurilor estimate, putem vorbi despre o 
epidemie. Avem deja o săptămână epidemică şi avem toate şansele ca joi, când vom prezenta datele INSP, să 
avem şi a doua săptămână epidemică. De aceea, măsurile pe care împreună cu specialiştii le-am comunicat 
Direcţiilor de Sănătate Publică şi Ministerului Educaţiei sunt măsuri ca şi în cazul unei epidemii de gripă", a 
explicat ministrul. 
Pintea spune că cele 20 de persoane decedate până acum din cauza gripei "au avut în comun un singur lucru, nu 
erau vaccinate". "Din cele 20 de persoane decedate - 16 au avut condiţii medicale preexistente", a punctat 
ministrul Sănătăţii. 
Ea a afirmat că sunt vaccinate 1.255.000 de persoane din grupele de risc. "Cealaltă categorie ar trebui să se 
vaccineze cumpărând vaccinul din farmaciile cu circuit deschis. Din datele pe care le avem în acest moment, 
procentul este foarte mic. Populaţia nu a ales să se vaccineze", a precizat Sorina Pintea. 
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Conform ultimei raportări a INSP, numărul persoanelor decedate de gripă a ajuns la 20. 
Ultimul caz este un bărbat de 68 ani, din judeţul Galaţi, care a decedat sâmbătă la Spitalul Judeţean de Urgenţă 
din oraş din cauza virusului gripal de tip A, subtip H 3, a anunţat duminică, purtătorul de cuvânt al Direcţiei de 
Sănătate Publică Galaţi, Liliana Iordăchescu. 
Potrivit acesteia, bărbatul nu era vaccinat antigripal şi suferea de boli cronice respiratorii grave.  
(Sursa: Realitatea TV) 
 

 Andronescu vrea ca elevii din clasa I să poată fi lăsaţi repetenţi: E prevedere, dar revenim asupra ei 
Ecaterina Andronescu a declarat că vrea să schimbe prevederile legale privind repetenţia în clasele primare şi să 
ofere posibilitatea învăţătorului de a lăsa repetent un copil, prin schimbarea legii. Ministrul Educaţiei mai 
precizează că este o greşeală această prevedere din lege. 
„Din păcate este o prevedere legală. Până în clasa a III-a nu îi poate lăsa repetenţi, dar eu cred că trebuie să 
revenim asupra acestui lucru, pentru că iată unde suntem: ajungem la clasa a VIII-a şi atunci constatăm că nu ştiu 
să scrie bine, să calculeze şi 36% nu sunt în stare să ia 5 la evaluarea de la clasa aa VIII-a. Obiectivele trebuie să le 
stabilim prin lege şi fişa postului profesorului”, a declarat ministrul Educaţiei, Ecaterina Andronescu, la Digi24 
Întrebată dacă acest obiectiv, de a nu lăsa repetent un copil de clasa I, este o greşeală, Andronescu a răspuns: 
„Categoric. (...) Te străduieşti mai mult să-l înveţi ce trebuie să-l înveţi”. 
Potrivit Ordinului Ministerul Educaţiei nr. 5115/2014 - privind aprobarea Regulamentului de organizare şi 
funcţionare a unităţilor de învăţământ preuniversitar, la sfârşitul clasei pregătitoare şi la sfârşitul clasei I, elevii nu 
pot fi lăsaţi repetenţi. Elevii cu dificultăţi de învăţare vor rămâne în colectivele în care au învăşat şi vor intra într-
un program de remediere sau recuperare şcolară pe parcursul anului următor. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Atenție! Aceste persoane vor primi tichete de masa și spor de 10% 
Există o anumită categorie de angajați români care vor primi după jumătatea lunii ianuarie tichete de masă și un 
spor pentru solicitare neuropsihica. 
Personalul din învăţământ va primi din 2019 norma de hrană, în limita a două salarii minime pe economie, 
împărţite în 12 luni, în funcţie şi de numărul de zile lucrate. 
Sindicaliştii din domeniu susţin că normă de hrană va fi plătită în luna februarie, iar în luna ianuarie 2019, cadrelor 
didactice  li se va plăti „sporul de solicitare neuropsihica”. Valorea acestuia este 10% din salariu, 
scrie portalinvatamant.ro. 
Ce sume sunt anunţate 
Norma de hrană trebuia acordată până la acest moment bugetarilor, însă dascălii nu şi-au primit încă banii. În ce 
priveşte valoarea normei de hrană, raportată la luna decembrie 2018, suma va ajunge la 3.800 de lei. Norma de 
hrană s-ar putea mări însă cu mai bine de 300 de lei brut lunar la salarii, cu condiţia ca aceştia să aibă toate zilele 
lucrate.  Astfel, suma ar putea ajunge la 4.160 de lei. 
Indemnizaţiile sunt asimilate salariilor, prin urmare se vor opri toate contribuţiile şi impozitele pe venit. La 
lichidarea pentru luna decembrie, care va avea loc la mijlocul acestei luni, profesorii nu vor primi aşadar 
indemnizaţia de hrană, dar vor primi sporul de 10% pentru solicitarea neuropsihica. Vă reamintim că în 
învăţământ au mai avut loc două creşteri salariale, una în decembrie, şi una care se va aplica din această luna 
pentru profesorii români. 
(Sursa: bugetul.ro) 
 

 Ministrul Mediului, informații de ULTIM MOMENT privind taxa auto 
Grupul de lucru care lucrează la noua variantă de "taxă auto" încearcă să se întâlnească în fiecare săptămână 
pentru a găsi o variantă, însă nu pot promite că aceasta va fi gata într-o lună sau două, dar în momentul în care va 
fi găsită o formulă de calcul sustenabilă o să informez populaţia, a declarat sâmbătă, la Antena 3, ministrul 
Mediului, vicepremierul Graţiela Gavrilescu, conform Agerpres. 
"În momentul în care vom avea o formulă de calcul care să fie într-adevăr una care să fie sustenabilă, una care să 
nu poată să fie atacată în instanţă, cu certitudine o să informez populaţia. Şi mai este un lucru extrem de 
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important. Trebuie să creăm posibilitatea fiecărui cetăţean, fiecărui român să afle informaţii despre ceea ce ar 
putea să-l aştepte. De aceea, indiferent de ce se va întâmpla, în modul transparent cu care am lucrat pentru toate 
actele normative, şi cum şi Guvernul lucrează transparent, nu o să fac altceva decât am cerut colegilor mei să dea, 
inclusiv prin actul normativ, o perioadă de graţie prin care să purtăm o discuţie, să informăm cetăţenii aşa cum 
trebuie asupra lucrurilor care se pot întâmpla.(...) în fiecare săptămână (grupul de lucru n.r) încearcă să se 
întâlnească, astfel încât într-un timp scurt să găsim o variantă. Eu nu vă pot promite azi că varianta va fi într-o lună 
sau două, ţinând cont că aşa cum am văzut când am plecat la drum ni s-a părut că este un lucru uşor, dar când 
aplici formule de calcul este un pic mai greu", a explicat ministrul Mediului. 
Gavrilescu a precizat că grupul de lucru încă nu a găsit o formulă care nu poată fi atacată în instanţă şi că nu a 
putut fi de acord cu ceea ce i s-a adus la cunoştinţă, deoarece o creştere substanţială nu poate fi suportată de 
anumite persoane care nu au venituri mari, dar au o maşină veche. 
"Despre aşa-zisa, între ghilimele, taxă sau penalitate pe care ar putea să o plătească cei care poluează, am spus la 
sfârşitul anului trecut că grupul de lucru încă nu a finalizat o formulă care să ne permită să nu poată să fie atacată 
în instanţă de orice persoană fizică sau juridică şi, în acelaşi timp, am spus atunci că am fost atentă pe ceea ce mi 
s-a adus la cunoştinţă şi nu am putut să fiu de acord, pentru că o creştere substanţială nu poate să fie suportată 
de anumite persoane care nu au venituri mari şi au în schimb o maşină care poluează. În acelaşi timp, precizez: 
formula de lucru trebuie să ia în calcul mai mulţi coeficienţi de care trebuie să ţinem seama, de emisiile de CO2, 
de norma de poluare şi de capacitate, de cilindree şi aşa mai departe. Deci eu vă promit în schimb un lucru: că ne 
interesează foarte mult sănătatea noastră, că încă o dată dăm dovada că nu stăm degeaba şi ca încercăm să găsim 
variante, astfel încât să fie şi în concordanţă cu directivele europene, dar să ne gândim foarte bine şi la generaţiile 
viitoare care trebuie să trăiască într-un mediu curat şi într-un mediu sănătos", a spus Graţiela Gavrilescu. 
Aceasta a subliniat că nu trebuie să mai vorbim despre taxă, deoarece varianta care se încearcă să se găsească nu 
este taxă. 
"În primul rând să nu mai vorbim de taxă, pentru că ceea ce încercăm noi să găsim ca variantă nu este taxă şi 
lucrul acesta trebuie să-l spunem tuturor, pentru că în felul acesta şi preîntâmpinăm probleme care ar putea să ne 
ducă în instanţă. Nu o să aplicăm niciun fel de contribuţie, sau impozit sau ce o să fie el atâta timp cât nu le dăm o 
perioadă de graţie în care să fie informată populaţia.(...) De lucrul acesta ar trebui să ţinem cont de fiecare dată 
când elaborăm acte normative, să facem o foarte bună informare, care ţine loc de prevenţie, pentru că prevenţie 
trebuie să existe nu numai în sănătate, ci trebuie să existe în toate domeniile", a afirmat ministrul de resort. 
Ministrul Mediului anunţase, anul trecut, că forma finală a unei noi taxe de poluare va fi găsită până la sfârşitul lui 
2018, "cel târziu până de Crăciun", iar de la începutul anului viitor vom şti exact ceea ce avem de făcut, poate cu o 
perioadă de tranziţie până la 31 martie 2019. Gavrilescu a precizat, atunci, că la noua taxă de poluare specialiştii 
care lucrează iau în calcul nu numai norma de poluare, capacitatea cilindrică, ci toate componentele "ca să nu 
avem niciun fel de problemă". 
De asemenea, noua taxă ar urma să aibă la bază studii şi măsurători făcute de Agenţia Naţională de Protecţia 
Mediului, de Institutul Naţional de Sănătate Publică, dar şi cu ajutorul specialiştilor din industria autovehiculelor şi 
de la Registrul Auto Român (RAR). 
Taxa auto pentru autovehicule la prima înmatriculare a fost introdusă pentru prima dată la 1 ianuarie 2007, 
imediat după aderarea României la Uniunea Europeană. La acea vreme, taxa de primă înmatriculare se calcula în 
funcţie de trei variabile: vechimea maşinii, tipul de catalizator (euro) şi capacitatea cilindrică a maşinii. 
Pe 19 februarie 2009, taxa de poluare auto a fost modificată, iar Guvernul a scăzut valoarea acesteia cu o treime. 
De la 1 ianuarie 2012, taxa auto a devenit obligatorie atât la reînmatricularea maşinilor înregistrate în România 
înainte de 1 ianuarie 2007, cât şi pentru cei care aduceau maşini din Vest. Începând cu 30 ianuarie 2012, taxa este 
suspendată până la 31 decembrie 2012, iar persoanele care plătiseră deja urmau să primească banii înapoi. 
Din 15 martie 2013 a intrat în vigoare timbrul de mediu pentru autovehicule, iar din acel moment taxa auto a fost 
calculată exclusiv pe baza emisiilor de CO2, înscrise în cartea de identitate a maşinii. 
Timbrul de mediu pentru autovehicule face parte din cele 102 taxe nefiscale care au fost eliminate de la 1 
februarie 2017. 
(Sursa: Agerpres) 
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 Dreapta Liberală vrea referendum pentru limitarea bugetarilor: Cel mult 10% din totalul de angajaţi 
Preşedintele Partidului Dreapta Liberală Viorel Cataramă anunţă un proiect naţional de strângere de semnături 
pentru iniţierea unui referedum care să limiteze numărul de angajaţi de la stat la 10% din total, susţinând că 
situaţia actuală a generat "o discriminare accentuată". 
"Având în vedere numărul uriaş de persoane angajate în sectorul public, precum şi privilegiile, de multe ori 
nemeritate ale aristrocraţiei bugetare, care au generat o discriminare accentuată a sectorului privat, Consiliul 
Naţional al partidului politic Dreapta Liberală a hotărât să iniţieze un proiect naţional de strângere de semnături 
pentru iniţierea unui referedum care să stabilească un raport de maxim 10% angajaţi în sectorul public din total 
angajaţi în România", a declarat Viorel Cataramă, preşedinte interimar Dreapta Liberală. 
Numărul de angajaţi din sectorul bugetar a crescut în prima jumătate a anului trecut cu aproape 10.000, ajungând 
ca în luna iunie 2018 să lucreze aproape 1,22 milioane de persoane în sectorul public, potrivit datelor publicate de 
Ministerul de Finanţe, citate de Ziarul Financiar. 
În anul 2015, 30% din efectivul total de salariaţi din economie lucrau în sectorul de stat sau în administraţia 
publică, fie în companiile deţinute de stat sau în autorităţile de stat „autofinanţate“. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Un minister vrea să cumpere tramvaie pentru cinci oraşe din România 
Ministerul Dezvoltării Regionale a publicat, în această săptămână pe SEAP-SICAP, trei anunţuri pentru 
achiziţionarea unui număr de 70 tramvaie pentru transportul public urban de călători, valoarea totală fiind de 
peste 600 de milioane lei. 
Primul anunţ vizează achiziţia a 40 de tramvaie destinate transportului public urban, cu o lungime de aproximativ 
18 metri, şi are valoare totală estimată de 320.000.000 de lei. Cel de-al doilea anunţ publicat de Ministerul 
Dezvoltării prevede cumpărarea a 17 tramvaie, cu o lungime de circa 25 de metri, cu o valoarea totală estimată de 
170.000.000 de lei. Nu în ultimul rând, MDRAP a mai publicat un al treilea anunţ care are ca obiectiv 
achiziţionarea a 13 tramvaie bidirecţionale, cu o lungi de aproximativ 18 metri, în valoare de 118.966.386 lei. 
Tramvaiele cumpărate urmează să fie folosite în oraşele Galaţi, Brăila, Ploieşti, Craiova şi Reşita. Astfel, toate cele 
trei anunţuri ale MDRAP pentru achiziţia unui număr de 70 de tramvaie se ridică la o valoare totală de 
608.966.386 lei. 
40 de tramvaie pentru Brăila, Galaţi şi Ploieşti 
Cel dintâi anunţ al Ministerului Dezvoltării prevede achiziţionarea, prin licitaţie deschisă, a 40 de tramvaie, iar 
termenul limită pentru depunerea ofertelor este pe 27 februarie. Este vorba despre câte 10 tramvaie pentru 
Brăila şi Galaţi şi 20 pentru Ploieşti. 
Potrivit caietului de sarcini din anunţul publicat de MDRAP în SEAP, tramvaiele trebuie să fie unidirecţionale, o 
viteza maximă de circulaţie de 70 km/oră, reglabilă, limitată electronic la 50 km/orăs şi să aibă podea 100% 
coborâtă pe toată suprafaţa destinată pasagerilor, cu facilităţi (rampe/rampă) pentru accesul persoanelor cu 
handicap locomotor şi a persoanelor cu mobilitate redusă. 
Tramvaiele trebuie să fie formate din module unite între ele prin burdufuri etanşe, să aibă minim trei uşi duble de 
serviciu comandate electric şi electronic şi acţionate electric, accesibile pe partea dreaptă a tramvaiului în direcţia 
de mers. Uşile trebuie să fie prevăzute cu sistem de siguranţă antistrivire, cu buton de precomandă a deschiderii 
uşilor în staţii, atât din interior cât şi din exterior, respectiv cu buton pentru deschiderea uşilor în caz de urgenţă. 
Capacitatea de transport totală a tramvaielor trebuie să fie de minim 100 locuri, respectiv 6 persoane pe metrul 
pătrat, din care minim 32 pe scaune fixe, nerabatabile şidin care minim şase accesibile din low floor, plus 
vatmanul. Producătorul poate suplimenta numărul de locuri pentru călători din tramvai prin montarea de scaune 
rabatabile. 
Totodată, tramvaiele trebuie să fie echipate cu instalaţie de aer condiţionat, instalaţie de încălzire 
corespunzătoare pentru sezonul rece, instalaţie de exhaustare a aerului viciat, sistem de numărare a călătorilor, 
cu instalaţie audio-video în interior, anunţuri vocale exterioare în staţii pentru persoanele cu dizabilităţi de 
vedere, instalaţie electrică a echipamentelor de ticketing, instalaţie de informare a călătorilor atât la interior cât şi 
la exterior. Acestea vor fi echipate şi cu echipament wireless pentru 
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Durata de viaţă a celor 40 de tramvaie pe care vrea MDRAP să le cumpere trebuie să fie de cel puţin 30 ani (8 ani 
fără reparaţii generale), timp în care pe baza măsurilor luate împotriva coroziunii, cu ocazia lucrărilor de reparaţii 
generale, nu va fi necesară demontarea amenajărilor interioare. 
MDRAP vrea 17 tramvaie pentru Craiova 
În ceea ce priveşte cele 17 tramvaie cu o valoare totală de 170.000.000, din cel de-al doilea anunţ al Ministerului 
Dezvoltării, acestea trebuie să aibă o lungime de 25 de metri, viteza maximă de circulaţie de 70 km/oră, reglabilă, 
limitată electronic la 50 km/oră. Ele vor fi achiziţionate pentru a fi folosite în oraşul Craiova. Termenul limită 
pentru depunerea ofertelor este pe 6 martie a.c. 
Potrivit caietului de sarcini, tramvaiele trebuie să fie unidirecţionale, să aibă podea 100% coborâtă pe toată 
suprafaţa destinată pasagerilor, cu facilităţi (rampe/rampă) pentru accesul persoanelor cu handicap locomotor şi 
a persoanelor cu mobilitate redusă. 
Cele 17 tramvaie destinate transportului public din Craiova trebuie să aibă minim patru uşi duble de serviciu 
comandate electric şi electronic şi acţionate electric, pentru urcarea şi coborârea călătorilor, accesibile pe partea 
dreaptă a tramvaiului în direcţia de mers. 
Capacitatea de transport totală a tramvaielor pentru oraşul Craiova trebuie să fie de minim 190 locuri, respectiv 6 
persoane pe metrul pătrat, din care minim 50 pe scaune fixe, nerabatabile, din care minim 6 accesibile din low 
floor, plus vatmanul. Şi acestea trebuie să fie echipate cu instalaţie de aer condiţionat, instalaţie de încălzire 
corespunzătoare pentru sezonul rece, instalaţie de exhaustare a aerului viciat, sistem de numărare a călătorilor, 
cu instalaţie audio-video în interior şi cu echipament wireless. 
Viteza maximă de circulaţie a tamvaielor pentru Craiova este de 70 km/oră, reglabilă, limitată electronic la 50 
km/oră. Garanţia funcţionării tramvaielor este de minim 350.000 km sau minim 5 ani (care condiţie se 
îndeplineşte prima), de la data punerii în exploatare. 
Alte 13 tramvaie pentru Reşiţa 
Nu în ultimul rând, MDRAP a pus un al treilea anunţ în SEAP pentru cumpărarea a 13 tramvaie bidirecţionale 
pentru transportul de călători, care să aibă o lungime de aproximativ 18 metri. Valoarea totală este de 
118.966.386 de lei, iar ofertele pot fi depuse până la data de 20 februarie a.c. 
Potrivit caietului de sarcini, „tramvaiele trebuie să fie noi şi să aibă o viteza maximă de circulaţie de 70 km/oră, 
reglabilă, limitată electronic la 50 km/oră. 
Acestea trebuie să fie bidirecţionale, prevăzute cu facilităţi (rampe/rampă) pentru accesul persoanelor cu 
handicap locomotor şi a persoanelor cu mobilitate redusă şi minim trei uşi duble de serviciu, prevăzute cu sistem 
de siguranţă antistrivire, pe fiecare parte a tramvaiului comandate electronic şi acţionate electric. 
Capacitate de transport totală va fi de minim 92 locuri, respectiv 6 persoane pe metrul pătrat, din care minim 28 
pe scaune fixe, nerabatabile, din care min. 6 accesibile din low floor, plus vatmanul. La fel ca celelalte tramvaie, 
ele trebuie să fie echipate cu instalaţie de aer condiţionat, instalaţie de încălzire corespunzătoare pentru sezonul 
rece, instalaţie de exhaustare a aerului viciat şi prevăzute cu sistem wireless. 
Garanţia funcţionării tramvaielor este de minim 350.000 km sau minim 5 ani (care condiţie se îndeplineşte prima), 
de la data punerii în exploatare. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Prima Casă redevine program social în 2019. Va avea condiții de vârstă, venituri și grad de îndatorare 
Opt din zece locuinţe cumpărate în ultimii ani au fost finanţate prin programul Prima Casă. Creditele garantate de 
stat se acordă și în 2019, dar programul va avea, cel mai probabil, doar caracter social. Ce condiţii trebuie să 
îndeplinească cei care vor să beneficieze de programul Prima Casă ne explică Daniel Coman. 
Aşteptăm încă informaţiile oficiale din partea Guvernului despre cum se va derula în acest an Prima Casă, dar 
există câteva lucruri pe care le-am putut afla deja: Programul va reveni la scopul iniţial, cel social. Doar cei cu 
venituri de până la 3.000 de lei lunar, mai tineri de 35 de ani, vor putea cere finanţare. 
La asta se adaugă noul plafon pentru gradul de îndatorare, de 45% din venituri pentru prima locuinţă. Creditorii 
sunt însă foarte atenţi: acordarea de împrumuturi celor cu venituri mai mici înseamnă riscuri mai mari. 
În aceste condiţii, un tânăr cu venituri de 3000 de lei lunar care vrea să cumpere o locuinţă prin programul 
guvernamental trebuie să aibă, în primul rând, banii pentru avansul de 5%. La un credit mediu, de 250.000 de lei 
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pe 30 de ani, rata pe care o va plăti va fi în jur de 1.320 de lei lunar. Adică foarte aproape de gradul maxim de 
îndatorare. 
Garanția statului rămâne aceeași ca și cea de anul trecut, maxim 40% pentru apartamentele mai vechi de 5 ani și 
50% pentru cele mai noi de 5 ani. 
Două miliarde de lei este fondul alocat programului în 2019, ceea ce înseamnă finanţare pentru aproximativ 
17.000 de credite. 
De la lansarea programului, peste 260 de mii de români au cumpărat locuinţe cu avans de 5%. Adică aproape 8 
din zece credite imobiliare au fost prin Prima Casă. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Toți românii trebuie să știe - DECIZIA Hidroelectrica şi Nuclearelectrica privind prețul energiei electrice 
Producătorii de energie electrică cu costuri de producţie scăzute (Hidroelectrica, Nuclearelectrica şi centralele în 
cogenerare care beneficiază de schema de sprijin de tip bonus) vor fi obligaţi să ofere Furnizorilor de Ultimă 
Instanţă (FUI) energia electrică necesară alimentării tuturor clienţilor casnici la un preţ constând în costul de 
producţie plus un profit reglementat de 5%, precizează un proiect de ordin al Autorităţii Naţionale de 
Reglementare în Domeniul Energiei (ANRE), citat de Profit.ro. 
Ordinul implementează prevederile Ordonanţei de Urgenţă 114 din 2018, prin care se reinstituie controlul 
preţurilor în cazul consumatorilor finali, care ar urma să beneficieze de un preţ relativ constant, îngheţat la nivelul 
celui actual. 
Potrivit actului normativ, scopul reglementării este “menţinerea tarifelor aplicate clienţilor casnici de către 
furnizorii de ultimă instanţă pentru perioada 1 ianuarie 2019 – 28 februarie 2022, la un nivel relativ constant”, 
conform Profit.ro. 
Dintre producători, Hidroelectrica şi Nuclearelectrica pot fi obligate să ofere furnizorilor de ultimă instanţă 
energie electrică în limita a maximum 65 % din cantitatea de energie electrică livrată de unităţile/grupurilor de 
producţie. 
Nu este însă clar ce se va întâmpla cu clienţii casnici care au semnat contracte cu furnizori concurenţiali. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Theresa May prezinta luni un nou plan pentru Brexit. Premierul britanic, ingrijorat de "comploturile 
parlamentare" 
Cabinetul premierului britanic, Theresa May, a apreciat duminica "extrem de ingrijoratoare" presupusele 
comploturi puse la cale de parlamentaricu scopul de a-i retrage conducerea Brexit-ului in saptamana care 
urmeaza. 
Presa a informat ca unii deputati intentioneaza sa depuna amendamente legate de functionarea Camerei 
Comunelor pentru a impiedica planurile premierului Theresa May in ce priveste iesirea Marii Britanii din Uniunea 
Europeana, transmite AFP. 
"Poporul britanic a votat pentru a parasi Uniunea Europeana si este primordial ca alesii politici sa respecte acest 
verdict", a spus o purtatoare de cuvant a Downing Street. 
"Orice tentativa vizand sa retraga puterea Guvernului de a indeplini conditiile legale pentru o iesire ordonata in 
acest moment istoric este extrem de ingrijoratoare", a adaugat ea. 
"Deputatii care doresc sa respecte Brexit-ul trebuie sa voteze pentru el, altfel exista riscul ca Parlamentul sa 
impiedice Brexit-ul", prevazut pentru 29 martie, a precizat purtatoarea de cuvant a prim-ministrului britanic. 
Theresa May este asteptata sa detalieze luni, in fata deputatilor, un nou plan pentru Brexit dupa respingerea 
masiva, pe 15 ianuarie, de catre deputati a acordului pe care l-a incheiat cu Bruxelles-ul la sfarsitul lui 2018. 
Sefa Cabinetului de la Londra s-a angajat in negocieri cu Opozitia pentru a incerca sa ajunga la un consens asupra 
unui nou acord, dar situatia se afla in impas. 
Pe de alta parte, ministrul britanic al Comertului, Liam Fox, a avertizat duminica, in paginile jurnalului Sunday 
Telegraph, contra unui "tsunami politic", daca deputatii vor esua sa respecte votul referendumului din 2016 care a 
decis retragerea din UE. 
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El i-a criticat, de asemenea, pe partizanii unui Brexit fara acord, dorit de opozitia laburista, afirmand ca este 
"lucrul cel mai stupid posibil" intr-o negociere "sa renunti la cartea cea mai puternica". 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Guvernul britanic lansează aplicaţia mobilă pentru cererile de reşedinţă după Brexit 
Guvernul britanic lansează luni aplicaţia mobilă cu ajutorul căreia cetăţenii europeni stabiliţi în Regatul Unit pot 
solicita reşedinţa permanentă după Brexit, reaminteşte AFP. 
În Regatul Unit trăiesc în prezent aproape 3,5 milioane de cetăţeni ai altor state din Uniunea Europeană. Aceştia 
trebuie să solicite statutul de rezident permanent (aşa-numitul "settled status") pentru a putea munci în 
continuare în ţară şi pentru a beneficia de asistenţa socială, după ce aceasta nu va mai fi membră a UE. 
Utilizatorii trebuie să îşi fotografieze paşapoartele biometrice şi faţa pentru a-şi confirma identitatea. Apoi sunt 
direcţionaţi spre un site de Internet unde îşi înregistrează adresa şi îşi pot da acordul pentru verificarea situaţiei 
fiscale, pentru confirmarea adresei. Ei trebuie să îşi declare cazierul judiciar, iar condamnările pentru infracţiuni 
grave pot duce la respingerea cererilor de reşedinţă. 
Aplicaţia nu funcţionează încă şi pe iPhone, dar sunt în curs negocieri cu Apple pentru a permite şi accesul 
utilizatorilor telefoanelor respective. Testarea s-a făcut în noiembrie şi decembrie cu datele a 30.000 de persoane. 
Home Office (ministerul de interne) a anunţat primele rezultate: 81% din cereri au fost rezolvate în maximum o 
săptămână, iar circa 10% au rămas nesoluţionate la trei săptămâni după încheierea testului. Niciun dosar nu a fost 
respins. Pentru a face faţă activităţii, au fost angajate 1900 de persoane. AFP menţionează că potrivit unor 
estimări s-ar putea înregistra până la 6000 de cereri pe zi. 
Procedura costă 65 de lire sterline (aproximativ 74 de euro), adică preţul unui paşaport, dar pentru cei care au 
deja statutul de rezident permanent este gratuită. 
Din 30 martie, cererile vor putea fi trimise şi prin poştă sau depuse la administraţiile locale. 
În cazul în care se va ajunge la un acord între Londra şi Bruxelles privind Brexit-ul, cetăţenii europeni stabiliţi în 
Regatul Unit înainte de sfârşitul lui 2020 vor putea cere drept de şedere permanent; termenul-limită pentru 
depunerea cererilor ar urma să fie 30 iunie 2021. În lipsa unu acord, termenul-limită pentru cereri va fi 31 
decembrie 2020. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Zi de proteste antiguvernamentale în trei ţări europene: Franța, Ungaria și Serbia 
Zi de proteste antiguvernamentale în trei ţări europene: vestele galbene din Franţa s-au strâns din nou în stradă, 
iar în Ungaria şi în Serbia au avut loc, ca-n fiecare weekend în ultima vreme, noi demonstraţii împotriva puterii. 
Este al 10-lea weekend consecutiv în care mii de veste galbene demonstrează pe străzile Parisului. 
În capitală, manifestația a început pașnic, apoi însă au avut loc ciocniri cu forțele de ordine. 
La fel la Bordeaux, unde jandarmii au pus tunurile cu apă pe protestatari, după ce au fost atacați cu pietre. 
În mai multe orașe din Ungaria continuă demonstrațiile împotriva așa-numitei legi a sclaviei, prin care angajatorii 
pot impune salariaților să stea peste program fără să li se plătească. 
S-au mobilizat și ungurii din străinătate. Au ieșit să protesteze și la Oslo, Viena, Dublin, Londra, Munchen, Berlin și 
Hamburg, în semn de solidaritate cu cei de acasă. 
Și în Serbia, sfârșitul de săptămână aduce noi proteste. În capitala Belgrad, mii de oameni denunță scăderea 
nivelului de trai și îngrădirea libertății de exprimare. Protestatarii acuză puterea că încearcă să sufoce presa 
independentă. 
 (Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Proteste violente la Atena, față de acordul privind numele Macedoniei 
Zeci de mii de manifestanți la Atena, împotriva acordului privind denumirea Macedoniei.  Acordul a fost semnat 
între Atena și Skopje în iunie anul trecut și ar urma să încheie disputa de 30 de ani dintre cele două țări, prin 
redenumirea Macedoniei în Republica Macedonia de Nord. 
Documentul a fost ratificat de Parlamentul macedonean și va fi dezbătut peste câteva zile de legislativul grec. 
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Poliția a mobilizat 2000 de agenți pentru acest protest, elicoptere și drone. Unii protestatari au aruncat cu obiecte 
în direcția forțelor de ordine, care au ripostat cu gaze lacrimogene. 
Numeroși greci, în special din provincia din nord, care are același nume ca țara vecină, spun că denumirea 
'Macedonia' nu aparține decât patrimoniului istoric grec. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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